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نكته بازی

از چی شاکی هستی؟
این چند روز، اظهارات مهدی هاشمی نســب هم حسابی خبرساز 
شــده. دســتیار فصل گذشــته جواد نکونام که فعــا جایی در 
کادر امســال این تیم نداشــته، به صورت رگباری در حال انجام 
مصاحبه های تند و تیز است. او حتی انگشت اشاره اش را رو به جواد 
نکونام هم گرفته و در جماتی ترسناک و عجیب گفته: »این همه 
دشمن داری. من را دیگر با خودت دشمن نکن. دشمنی من با همه 
فرق دارد.« در مورد این ماجرا خیلی می شــود حرف زد اما ما هر 
چقدر اظهارات هاشمی نسب را می خوانیم و می شنویم، سر از یک 
نکته در نمی آوریم. او تأکید دارد از ابتدا عاقه ای نداشت برای این 
فصل با نکونام کار کند. خب الان هم همین اتفاق افتاده و باشگاه 
شما را نخواسته؛ پس این همه سر و صدا به خاطر چیست؟ آدمی 

که هدفش محقق می شود، چرا باید شاکی باشد؟

عذاب مضاعف پرسپولیس
هواداران پرســپولیس این روزها به خاطر موفقیت اعضای سابق 
تیم شان در باشگاه های جدید، حسرت می خورند؛ از مهدی ترابی 
و دانیال اسماعیلی فر که در نخستین بازی برای تراکتور پاس گل 
دادند تا رامین رضاییان که با درخشــش فوری اش در استقال، 
از مســاوی این تیم برد ســاخت و همین ابتدای کار یک تفاوت 
2امتیازی به وجود آورد. با این حال گویا قرار است انتشار هفتگی 
یک خبر هم به این حسرت دامن بزند و آن موفقیت های اوسمار ویرا 
در تایلند است! سرمربی سابق سرخپوشان که در هفته اول لیگ 
تایلند با بوریرام موفق به کسب یک پیروزی 4گله شده بود، در بازی 
دوم هم 4بر 2بانکوک یونایتد را شکست داد. او که در پرسپولیس 
هم عاقه ویژه اش به فوتبال تهاجمی را نشان داده بود، حالا همان 

خط را در تایلند در پیش گرفته و جلو می رود.

از 20سال پیش هم عقب تریم!
در دسترس نبودن ورزشگاه آزادی، کشمکش ها بر سر محل میزبانی 
پرسپولیس و استقال از رقبا را به حداکثر رسانده است. پرسپولیس 
برای بازی خانگی اولش ورزشــگاه اراک را برگزیــد و روی چمن 
نه چندان هموار این استادیوم، 2امتیاز مهم از دست داد. این موضوع، 
با اعتراض هواداران مواجه شد که البته حق هم دارند. استقال هم 
در حالی باید رودرروی ملوان قرار بگیرد که هنوز روشن نیست این 
مسابقه در کدام زمین برگزار می شود. سازمان لیگ، ورزشگاه قزوین 
را به عنوان محل برگزاری بازی معرفی کرده، اما خود اســتقالی ها 
می گویند مایل هســتند در ورزشگاه شــهر قدس تهران به میدان 
بروند. مجموعه این اتفاقات در حالی اســت که ورزشــگاه آزادی 
22سال پیش هم در دست تعمیر بود اما آن زمان حداقل ورزشگاه 
تختی شرایط بازی را داشت اما حالا سرخابی ها عما آواره شده اند!

حتی بامزه هم حتی بامزه هم 
شرم نیابتی، از شگفتی آفرینی نیستی!نیستی!

بدون مرز خداداد روی آنتن

در طول چند  ماه گذشته بخش چشمگیری از ویدئوهای ورزشی وایرال شده در فضای مجازی، با محوریت 
خداداد عزیزی بوده اســت. یعنی هر  جا که دیدید در تیتر از کلماتی مثل »عجیب« و »آنتن« استفاده 
شده، به احتمال زیاد یا پای جواد خیابانی وسط است یا خداداد عزیزی؛ حالا هم که شکر خدا حماسه ساز 

ملبورن از حماسه سرای ملبورن پیشی گرفته و به طور بی وقفه در حال تولید محتوای چرک و غیرقابل 
دفاع است!

خداداد در جام ملت های آسیا و جام ملت های اروپا کارشناس ویژه برنامه های شبکه ورزش بود و بارها 
به خاطر برخی حرف ها و رفتارهای عجیبش خبرساز شد. یک روز کل کل شگفت انگیزش با خیابانی 

بر سر اینکه چه کسی بهترین بازیکن زمین بوده باعث تعجب مخاطبان می شد و گاهی هم در نقش 
یک راهنمای روانشناسی اجتماعی، روی آنتن به جوانان رهنمود می داد که  »هر کی زد زیر گوش 

شما، بزن زیر گوشش«. در تمام طول این مدت هم عزیزی از هیچ فرصتی برای حمله کردن به 
امیر قلعه نویی دریغ نکرده و این در حالی است که او برای مدتی مشاور خود امیر در تیم ملی 

بود و ادبیاتش در آن روزگار، به کلی فرق می کرد!
از بخش تازه تر و عجیب تر شاهکارهای خداداد اما اخیرا و در پی حضور او در یک برنامه 

شبکه نمایش خانگی رونمایی شده است؛ جایی که به نظر می رسد از محدودیت های 
تلویزیون هم خبر چندانی نیست و فرصت مناسب تری برای بروز استعدادهای 

غزال تیزپا فراهم شده است! اخیرا کنایه های او به قلعه نویی و فرهاد مجیدی 
و نیز اتهاماتی که به یکی از ســرمربیان ســابقش در مورد جادوگری زده 

وایرال شده و عجیب تر از همه اینها، کری خوانی غیرمحترمانه اش با هاشم 
بیک زاده بر سر بهترین نسل فوتبالی تیم ملی بوده است. در این بخش، 
زمانی که هاشم در حال برشمردن دستاوردهای تیم2014 بود، خداداد 
صداهای بسیار عجیب و زننده ای در آورد که مایه حیرت مخاطبان شد؛ 
رفتارهایی که نه تنها بامزه و جالب نیست، بلکه تنها از سقوط روزافزون 
و هر چه شدیدتر یکی از مهم ترین چهره های فوتبال ایران خبر می دهد.

امید داریم،  خیال نمی بافیم امید داریم،  خیال نمی بافیم 

در انتظار روزهای بهتر
صحبت ها و تصمیمات رئیس فدراسیون بسکتبال، خیلی ها را به آینده این رشته 

امیدوار کرده است
صحبت های جــواد داوری امیدوارکننده اســت؛ امید به 
بازگشت روزهای خوب بسکتبالی ایران. بهانه نشست خبری 
دیروز رئیس فدراسیون، انتخاب سوتیریس مانولوپولوس 
یونانی به عنوان سرمربی تیم ملی بود. در این چند ساله، هر 
چند  ماه یک بار اتفاق مشــابهی در بسکتبال می افتد؛ یک 
مربی برکنار می شود و رئیس سرمربی جدید را به نمایندگان 
وســایل ارتباط جمعی معرفی می کند و بعد از چند  ماه و 
بعد از چند شکســت دوباره همین پروسه تکرار می شود. 
اما این بار داســتان متفاوت تر از همیشه پیش می رود؛ هم 
انتخاب مطمئن تر و شــاید بهتری انجام شده و هم به نظر 
می رسد خود داوری با تسلط بیشتری فدراسیون را اداره و 

برنامه هایش را اجرا می کند.
سرمربیان قبلی با تبصره با فدراسیون قرارداد بسته بودند 
و ادامه همکاری شان شرط داشــت و رفتن و ماندنشان به 
برد و باخت ها گره می خورد. اما حالا ســرمربی یونانی تا 
زمانی که داوری رئیس باشد، سرمربی می ماند. این قرارداد 
بلند مدت)نسبت به مربیان قبلی( تا حدودی تأیید می کند 
مانولوپولوس مربی بهتری است. این مربی باید تمام وقت 
در اختیار فدراسیون باشــد، بازی های لیگ و دسته های 
پایین تر را ببیند  و عاوه بر تیم ملی، بر تیم  های پایه نظارت 
کند. قرارداد سوتیریس یک ســال ونیم دوام دارد و اگر در 
مجمع انتخاباتی بعدی، داوری رئیس منتخب باشد، او تا 
المپیک 2028 به کارش ادامه می دهد؛ البته اگر منتقدان 
و کارشناسان فدراسیون به اندازه باخت هایی که قرار است 
او و تیمش بعد از تغییرات و نسل سازی متحمل شوند، صبر 
داشته باشند. داوری که پیش بینی این نقدها را کرده، دیروز 
از همه خواست صبور باشند و بعد از نتایج سرمربی جدید 
را قضاوت کنند. او مثال ژاپــن را زد: »ژاپنی ها از 2011 تا 
2022 مدام شکســت می خوردند اما صبر کردند و نتیجه 
گرفتند.« ورزش نتیجه  محور ایران طاقت دیدن باخت را 

دارد؟ تجربه، جواب منفی به این سؤال می دهد.
انتخاب ســرمربی خارجــی و اعتماد بــه او نه تنها اتفاق 
مهم است و نه تنها خواسته بســکتبالی ها از فدراسیون. 
سال هاســت که نگرانی اصلی بســکتبالی ها کنار رفتن 
نسل طایی و نبود جایگزین برای آنهاست. برنامه اصلی 
فدراسیون برای آینده، استعدادیابی است؛ کاری که نزدیک 

به 2دهه کمتر در این رشته دیده شده؛ استعدادیابی ای که 
قرار است منطقه ای و با توجه به پتانسیل های موجود هر 
منطقه انجام شود  و مهم تر از این، سپردن این استعدادها 
به مربیان خارجی است. داوری دیروز از استخدام یک مربی 
مونته نگرویی برای این استعدادها خبر داد. این مربی قرار 
است در آینده ای نزدیک به ایران بیاید و البته: »یک مربی 
کم است، ما تعداد را بیشتر کنیم.« استعدادیابی فقط برای 
یک جنس نیست و قرار اســت هم برای تیم ملی زنان و 
هم برای تیم مردان پشتوانه ســازی شود با این تفاوت که 
مربی مونته نگرویی به جای خود دختران، مربیان آنها را 

آموزش می دهد.
خبر دیگر که بــرای تیم ملی زنان اهمیــت ویژه ای دارد، 
پیگیری حضور آنها در بازی های آســیایی2026 اســت. 
دوره قبل کمیته ملی المپیک و وزارت ورزش اجازه ندادند 
تیم های ملی والیبال، بسکتبال و هندبال زنان در هانگژو 
حاضر شوند. ناگفته معلوم اســت که دلیل، ناتوانی آنها در 
کسب مدال بود. اما این بار حداقل در فدراسیون بسکتبال 
رایزنی ها برای اعزام تیم زنان به ناگویا آغاز شــده اســت. 
داوری که با کیومرث هاشمی ، وزیر فعلی مذاکراتی را انجام 
داده بود، حالا باید منتظر وزیر جدید دولت جدید باشــد؛ 
»ما حتی همه هزینه ها را خودمان پرداخت می کنیم ولی 

می خواهیم تیم زنان یک تورنمنت مهم را تجربه کند.«
بســکتبال ایران که تا همین چند ســال پیــش یکی از 
قدرت  های اول آسیا بود، حالا تیم شکست خورده قاره است. 
داوری این اتفاق را نتیجه حضور خارجی ها در تیم های ملی 
حریفان می داند و مدعی است اگر خارجی ها از این  تیم ها 
حذف شوند باز هم قدرت به ایران برمی گردد. برای حل این 
مشکل شاید ایران هم شبیه رقبا شــود اما آیا این اجازه به 
فدراسیون داده می شــود؟ دوره های قبل یکی از نقدهای 
اصلی به فدراسیون این بود که چرا به جای بازیکنان خود 

ایران، بازیکنان دوملیتی در تیم ملی حضور دارند؟ 
بعد از روزهای ســختی که بســکتبال پشت سر گذاشته، 
المپیک پاریس را از دست داده و به خاطر شکست هایی که 
داشته با خشم افکار عمومی روبه رو بوده، شاید حالا بشود 
منتظر روزهای بهتر بود، رویای قهرمانی در آسیا بافت و به 

المپیک لس آنجلس فکر کرد.

رضا مهاجری اعتقاد دارد فوتبال ایران باید یک سال تعطیل شود تا پس از آن با شرایط بهتری استارت بخورد

امیرحسین اعظمی |  لیگ برتر با بهترین اتفاق ممکن برای  خرم آبادی ها 
شروع شد و شاگردان رضا مهاجری در نخستین بازی خیبر در تاریخ 
لیگ برتر، موفق شدند هوادار را شکست دهند. 4دهه از تاسیس این 
باشگاه می گذرد ولی خیبر هرگز حضور در سطح اول فوتبال ایران 
را تجربه نکرده بود، لرســتانی ها اما فصل گذشته با قهرمانی در 
لیگ دسته اول به لیگ برتر صعود کردند و حالا در فصل جدید 
می خواهند تیم شگفتی ساز لیگ باشند. رضا مهاجری سرمربی 
خیبر هم تأکید می کند هدف آنها رسیدن به یک ثبات و انجام 
فوتبال تماشاگرپسند است. او در آستانه هفته دوم و بازی با 

سپاهان به سؤالات همشهری ورزشی پاسخ می دهد.

   فصل را با پیروزی آغاز کردید. شکست 
دادن هوادار در نخستین بازی لیگ برتری بهترین اتفاق 

ممکن برای شما بود، درست است؟
به قول قدیمی ها با یک گل بهار نمی شود و مهم این است که 
این پیروزی ها ادامه دار باشــد. بازی های اول برای همه تیم ها 
سخت است چون تغییرات بین 2فصل زیاد بوده یا اینکه تیم ها 
از لحاظ بدنی آماده نیســتند و هنوز به هماهنگی نرسیده اند. ما 
سعی داشتیم با تمرکز بالا بازی کنیم و با توجه به اینکه تازه به لیگ 
برتر صعود کرده ایم، این برد برای ما باارزش است و برای ادامه کار 
انگیزه بیشتری به ما می دهد. امیدوارم این پیروزی اعتماد به نفس و 

شخصیت تیمی ما را بالاتر ببرد.

   در هفته دوم با سپاهان روبه رو می شوید. 
جدایی بازیکنان تأثیرگذار این تیم به سود شما 

خواهد بود؟
تیم بزرگ همیشــه بزرگ است و سپاهان هم تیم 
بزرگ و با شــخصیت فوتبال ایران اســت. اگر 
آنها بازیکن از دســت دادند، به جایش بازیکن 
گرفته اند، بازیکنان خوبی هم جذب کرده اند. 
سپاهان در بازی با شــباب الاهلی هم گل اول 
را زد و اگر کیفیت بد زمین چمن نبود، شــاید 
می توانست نتیجه هم بگیرد. آنها بازی اول خود 
در لیگ را هم برده انــد و قطعا در این بازی هم 

دنبال نتیجه هستند.

   چقدر احتمال می دهید از سپاهان 
امتیاز بگیرید؟

همه ما به امید زنده هستیم و اینکه تاش کنیم و ثمره اش 
را ببینیم. ما برای خودمان رویاهایی داریم که دوســت داریم 
به واقعیت تبدیل شــود. نه تنها در این بازی بلکه می خواهیم در همه 
بازی های این فصل نتایج خوبی بگیریم و فوتبال تماشاگرپســندی را 
به نمایش بگذاریم. ســپاهان هم تیم پرقدرتی است ولی تاش 

می کنیم از این بازی امتیاز بگیریم.

   هدف خیبر، فقط ماندن در لیگ برتر است؟
طبیعی است وقتی تیمی به لیگ برتر صعود می کند، در سال اول هدفش 
فقط ماندن در لیگ و ایجاد ثبات باشد. خیبر 4دهه در فوتبال ایران سابقه 
دارد ولی هرگز در سطح اول فوتبال حضور نداشــته و این اتفاق امسال 
برای اولین بار رخ داده اســت. ما دنبال خیال بافی نیستیم ولی خودمان 
را هم دســت کم نمی گیریم و قطعا تاش می کنیم بهترین نتایج ممکن 

را کسب کنیم.

   در لیگ ایران برخی مربیــان دنبال فوتبال تدافعی 
هستند. ممکن است شــما هم این سبک را برای تضمین آینده 

شغلی تان به کار بگیرید؟
در ایران به مربیان زمان نمی دهند و مربیان معمــولا در خطر برکناری 
هســتند ولی در اروپا یک مربی زمان کافی در اختیــار دارد. نمونه اش 
آرتتاســت، وقتی که او به آرســنال رفت، با چالش هایی مواجه شد ولی 
باشگاه زمان داد تا او یک تیم خوب بسازد. دفاع هم جزئی از فوتبال است 
ولی من فقط دفاع کردن را دوست ندارم و می خواهم تیمم موقعیت ایجاد 
کند. در همین بازی با هوادار هم درصد مالکیت 60به 40به سود ما بود و 

موقعیت های خوبی ایجاد کردیم.

   لیگ ایران در حالی شروع شده که فوتبال ما با مشکل 
نداشتن استادیوم مواجه است. در این مورد چه صحبتی دارید؟

این فضا و شرایط اصا خوب نیست. تمام تیم ها در تهران اردو می زنند ولی 
پایتخت یک استادیوم ندارد. چرا باید پرسپولیس به اراک یا استقال به 
قزوین برود و تیم ملی نتواند یک استادیوم برای بازی های خودش انتخاب 
کند. با این شرایط یک سال فوتبال ایران را تعطیل کنید تا اول همه  چیز 

درست شود و بعد بازی ها را برگزار کنید.

چرا ما var نداریم؟
درست است، چرا همه تیم ها نمی توانند از این 

تکنولوژی استفاده کنند؟ گاهی اوقات فدراسیون خیلی 
چیزها را ســخت می گیرد و از برخی مســائل راحت می گذرد. 

باشگاه ها، بازیکنان، مربیان، مدیران و... این همه جریمه می شوند، خب 
از این درآمدها باید برای بهبود اوضاع فوتبال استفاده کنند. همه می بینند 

کشورهای عربی یا همین ترکیه، گرجستان، ارمنستان و... چه ورزشگاه هایی 
دارند، چرا ما نباید در این کشور 10یا 20ورزشگاه خوب و آبرومندانه داشته 
باشیم؟ قطر به اندازه یکی از استان های ایران وسعت دارد ولی جام جهانی 
برگزار می کند، می توانیم تعداد عاقه مندان به فوتبال در قطر را با ایران 

قیاس کنیم؟ 4ســال است می خواهند ورزشــگاه آزادی را درست 
کنند ولی هنوز تمام نشده است، این اتفاقات برای فوتبال ما 

خوب نیست. امیدوارم یک روز به همه استانداردهای 
لازم برســیم تــا همــه از فوتبــال

 لــذت ببریــم.


